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 LA VEU MITJANA. 

La veu mitjana expressa que l'acció verbal afecta directa o indirectament al subjecte.

Hi ha verbs que presenten només veu mitjana, anomenats deponents, i tenen, per tant un significat actiu, per exemple ρχομαι: anar, venir.ἔ
S'enuncien mitjançant la 1 p sg del present mitjà.

Els verbs que presenten veu activa i mitjana, a vegades, tenen un significat diferent segons la veu. Cal cercar al diccionar MITJ.

Desinències.

Primàries (per present, futur i perfet): -μαι, -σαι*, -ται, -μεθα, -σθε, -νται.

Secundàries (per imperfet, aorist i plusquamperfet): -μην, -σο*, -το, -μεθα, -σθε, -ντο.

*la sigma en posició intervocàlica cau i les vocals en contacte contreuen.

Tipus verbs.

Temàtics: usen una vocal d'enllaç (temàtica) entre l'arrel i les desinències: -ο abans de les desinències començades per -μ i -ν, en la
resta de casos -ε.

Contractes: són verbs l'arrel dels quals acaba en vocal -α, -ε, -ο. Aquestes vocals  presenten contraccions en unir-se a les vocals
temàtiques.

α + ε > α α + ει >  ᾳ α + ο / ου / ω > ω 

ε + ε > ει ε + ο > ου        ε cau davant vocal llarga o diftong

ο + ω > ω ο + ε/ο/ου > ου ο + ει > οι 
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 FORMES PERSONALS MITJANES. 

V. TEMÀTICS V. CONTRACTES

PRESENT

λύ ο μαι
λύ ει/  ῃ [λύ ε (σ)αι]
λύ ε ται
λυ ό μεθα
λύ ε σθε
λύ ο νται

τιμ μαιῶ  [τιμά ο μαι]
τιμᾷ  [τιμά ε σαι]
τιμ ταιᾶ  [τιμά ε ται]
τιμώμεθα [τιμα ό μεθα]
τιμ σθεᾶ  [τιμά ε σθε]
τιμ νταιῶ  [τιμά ο νται]

ποιο μαι [ποιέ ῦ ο μαι]
ποιεῖ  [ποιέ ε σαι]
ποιε ταιῖ   [ποιέ ε ται]
ποιούμεθα  [ποιε ό μεθα]
ποιε σθεῖ   [ποιέ ε σθε]
ποιο νταιῦ    [ποιέ ο νται]

δηλο μαιῦ   [δηλό ο μαι]
δηλοῖ  [δηλό ε σαι]
δηλο ταιῦ   [δηλό ε ται]
δηλούμεθα  [δηλο ό μεθα]
δηλο σθεῦ   [δηλό ε σθε]
δηλο νταιῦ    [δηλό ο νται]

IMPERFET

ἐ λυ ό μην
ἐ λύ ου [  λύ ε (σ)ο]ἐ

ἐ λύ ε το 
ἐ λυ ό μεθα
ἐ λύ ε σθε
ἐ λύ ο ντο

ἐ τιμώμην  [ἐ τιμα ό μην]
ἐ τιμῶ  [ἐ τιμά ε σο]
ἐ τιμ τοᾶ   [ἐ τιμά ε το]
ἐ τιμώμεθα  [ἐ τιμα ό μεθα]
ἐ τιμ σθεᾶ   [ἐ τιμά ε σθε]
ἐ τιμ ντοῶ   [ἐ τιμά ο ντο]

ἐ ποιούμην  [ἐ ποιε ό μην]
ἐ ποιοῦ  [ἐ ποιέ ε σο]
ἐ ποιε τοῖ   [ἐ ποιέ ε το]
ἐ ποιούμεθα  [ἐ ποιε ό μεθα]
ἐ ποιε σθεῖ   [ἐ ποιέ ε σθε]
ἐ ποιο ντοῦ   [ἐ ποιέ ο ντο]

ἐ δηλούμην  [ἐ δηλο ό μην]
ἐ δηλοῦ  [ἐ δηλό ε σο]
ἐ δηλο τοῦ   [ἐ δηλό ε το]
ἐ δηλούμεθα  [ἐ δηλο ό μεθα]
ἐ δηλο σθεῦ   [ἐ δηλό ε σθε]
ἐ δηλο ντοῦ   [ἐ δηλό ο ντο]

AORIST

ἐ λυ σά μην
ἐ λύ σω [  λύ σα (σ)ο]ἐ
ἐ λύ σα το 
ἐ λυ σά μεθα
ἐ λύ σα σθε
ἐ λύ σα ντο

ἐ τιμη σά μην
ἐ τίμη σω [ἐ τίμη σα (σ)ο]
ἐ τίμη σα το
ἐ τιμη σά μεθα
ἐ τίμη σα σθε
ἐ τίμη σα ντο

ἐ ποιη σά μην
ἐ ποίη σω [ἐ ποίη σα (σ)ο]
ἐ ποίη σα το
ἐ ποιh σά μεθα
ἐ ποίη σα σθε
ἐ ποίη σα ντο

ἐ δηλω σά μην
ἐ δήλω σω [ἐ δήλω σα (σ)ο]
ἐ δήλω σα το
ἐ δηλω σά μεθα
ἐ δήλω σα σθε
ἐ δήλω σα ντο

FUTUR

λύ σ ο μαι
λύ σ ει/  ῃ [λύ σ ε (σ)αι]
λύ σ ε ται
λυ σ ό μεθα
λύ σ ε σθε
λύ σ ο νται

τιμή σ ο μαι
τιμή σ ει/  ῃ [τιμή σ ε (σ)αι]
τιμή σ ε ται
τιμη σ ό μεθα
τιμή σ ε σθε
τιμή σ ο νται 

ποίη σ ο μαι
ποίη σ ει/  ῃ [ποιή σ ε (σ)αι]
ποίη σ ε ται
ποίη σ ό μεθα
ποίη σ ε σθε
ποίη σ ο νται

δηλώ σ ο μαι
δηλώ σ ει/  ῃ [δηλώ σ ε (σ)αι] 
δηλώ σ ε ται
δηλώ σ ό μεθα
δηλώ σ ε σθε
δηλώ σ ο νται



                                                                         theoria                        Grec I

 PARTICULARITATS. 

L'augment.

L'augment manté les mateixes particularitats que a l'imperfet.

Verbs acabats en oclusiva.

Experimenten els mateixos canvis que a la veu activa quan la sigma entra en contacte amb aquesta (aorist i futur).

βλέπω > βλέψαμην / βλέψομαιἐ διώκω > δίωξαμην / δίωξομαιἐ πείθω > πεισαμην / πείσομαιἔ

Verbs acabats en líquida i nasal.

AORIST: perden la sigma de l'aorist i el formen en -α- amb allargament de la vocal anterior per compensació. A més perden el reforç de 
present (-λω perden la duplicació de la lambda / -νω i -ρω perden la ι anterior): γγέλλω > γγειλάμηνἀ ἠ    φαίνω > φηνάμηνἐ
FUTUR: formen un futur contracte que prové del sufix -εσ- amb pèrdua de la sigma intervocàlica i contracció de les vocals en contacte. Aquest 
futur coincideix amb les terminacions de present mitjà dels verbs contractes en -εω (-ο μαιῦ , -εῖ, -ε ται, -ο μεθα, -ε σθε, -ο νται). Usen l'arrel ῖ ῦ ῖ ῦ
sense el reforç de present: γγέλλω > ἀ γγελο μαιἀ ῦ φαίνω > φανο μαιῦ  φθείρω > φθερο μαιῦ  

Aorist radical.

TEMÀTIC: augment + arrel diferent de la de present + vocal temàtica (-ο, -ε, -ε, -ο-, ε-, -ο) + desinències secundàries (-μην, -σο, -το, -μεθα,
-σθε, -ντο). 

ATEMÀTIC: no usen vocal temàtica. Augment + arrel diferent de la de present + desinències secundàries (-μην, -σο, -το, -μεθα, -σθε, -ντο).

A simple vista, podrien semblar imperfets, però l'arrel diferencia aquests dos temps. 
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